

Viborg stifts Gudstjenesteudvalg

Referat fra møde onsdag d. 14. september kl. 9 – 12 i Sunds Sognegård, Nørrevang 45, 7451 Sunds
Vi slutter af med frokost sammen.

Afbud fra Arne

Dagsorden:

1) Præsentation af Sunds kirke ved Hanne (det er "dagens "forstyrrelse")

Vi havde en god snak om de udfordringer en korskirke giver – især når det gælder om at have øjenkontakt til hele menigheden. Vi sang den nye (Jubilæums-)håbssalme af LSA -og Thomas O. legede med kirkens store, nye orgel!

2) Orientering fra stiftspræsten – siden sidst

Thomas fortalte om stiftspræsternes fællesmøder. Der er ønske om større koordinering, så store arrangementer f.eks. ikke falder i samme uge. Ligeså ønskes en orientering fra stiftet om deres tanker om udvalgenes arbejde. Vi fik en debat om synlighed og PR for vore tiltag. De lægges alle på DAP og der kommer en påmindelse ud ca. 1 måned før. Derudover lægges de i kalenderen på stiftets hjemmeside og nu også på stiftets Facebook-side. Men alligevel kniber det ofte med at få deltagere nok til at gennemføre. Håb om, at den nye DAP kan hjælpe lidt på synligheden.

3) Vidensdeling. Hvad har vi taget med os fra ting, vi har oplevet / været med til?

Lisa fortalte om en spørgeundersøgelse i Kjellerup om, hvad der kunne få flere familier (med børn) til at komme til gudstjeneste. Det var ikke så meget formen (at gudstjenesten var målrettet familier eller børn) som det, at der kom andre som dem. Det sociale havde således førsteprioritet. Det var lidt overraskende. Thomas O fortalte om en Hymnologisk konference i USA, som for hans vedkommende blev aflyst (SAS-strejke), så han måtte deltage online. Han oplevede gav debat om brugen af andre kulturers traditioner ind i vores sammenhæng – hvad det kan tilføje og hvad der udfordrer. Det er uanset genre afgørende med høj kvalitet – og der er ofte lokale hensyn at tage.

4) Aftaler omkring fyraftensmødet for MR d. 29/9

Vi "optræder" i flg. Rækkefølge: Thomas F, Hanne, Thomas O (herefter 10 min. pause). Heidi, Lisa, Arne. Spørgsmål kan stilles efter alle indlæg, med mindre det er et kort, afklarende. Der er p.t. 6 tilmeldte. Vi gennemfører kun ved minimum 20 deltagere. Thomas F sender besked en uge før, om det ser ud til at blive gennemført eller ej.

5) Afklaring af deltagelse på liturgikonferencen i Finland 1. - 4. november.

Det er kun Thomas O, der har mulighed for at deltage. Han afgør senere om han tager afsted alene. I 2023 finder Leitourgia sted i Danmark, hvor alle får mulighed for at deltage.

6) Afklaring omkring andre kurser for medlemmerne?

Der var ønske om at alle deltager på FUVs liturgikonference, som finder sted d. 30/1 – 1/2 2023 i Haslev. Udvalget betaler for dem, der ikke er præster. Man melder sig selv til via dette link til konferencen:

<https://www.fkuv.dk/kursusprogram/kursus/2675>

Ansøgningsfrist er 31/10 2022.

7) Konkrete forslag til kurser, foredrag, tiltag etc. til efteråret 2022 og foråret 2023.

Improvisationskurset med Domorganist Morten Ladehoff var en succes med fuld deltagelse – og Thomas O opfordrer til at vi gentager det om et år eller to.

Kurset om liturgisk fremtræden med Maria Svane-Christiansen blev aflyst pga. for få tilmeldte, men vi tænker på at prøve igen om et år eller to.

Thomas F sætter dato på en workshop for præster om Kirkebønnen. Vi aftalte at det kunne lægges i januar 2023. Vi vil gerne udbyde et kursus for præster om vielses- og begravelsestaler. Dette får de nye præster ikke længere undervisning i på Pastorseminariet.

Lisa forslog at det kunne kombineres med et kursus for organister om spil af populære sange ved disse handlinger. Hanne spørger Christian Verdoner Larsen om han vil undervise i det.

Thomas spørger efter underviser til præsterne. Gode forslag er velkomne!

Kurserne forventes udbudt i februar 2023 som fælleskurser (samme sted, dag og tid) med afsluttende fælles erfaringsudveksling.

Forslag om kursus for præster og kirkelige medarbejdere om "det lille ritual" (hjemme- og sygebesøg / andagter / sjælesorgssamtaler m.v.) Hvad giver mening og hvordan gribe det an? Hvordan kan man spørge åbent om det?

Thomas F spørger sygehuspræst Anette Vinter Hedensted.

8) Snak om liturgikonference på stiftsniveau i efteråret 2023.

Enighed om, at det er en god idé. Navne, der kunne komme i spil er: Jette Rønkilde, Jørgen Kjærgaard, Kristoffer Grane, Mads Djernes. Vi går videre med det på næste møde.

9) Evt. – og udfyldelse af kørsel

Der viste sig vanskeligheder med næste mødedato. Thomas sender derfor forslag til ny mødedato ud med dette referat.

Vi takkede Hanne for rigtig god forplejning!

Referent

Thomas Felter